

GRAMMAR

FUTURE ACTIONS

Future actions

В английском языке есть различные способы передачи будущих действий. Наиболее употребительны следующие:

1) структура **to be going + to+Infinitive** выражает действия, которые лицо намерено осуществить или не осуществлять в будущем:

He **is not going to speak** to his ex-wife again.

Он больше **не собирается разговаривать** со своей бывшей женой.

2) глагол-сказуемое в **Present Continuous** употребляется для выражения действий, запланированных на ближайшее будущее, и решение в отношении которых уже принято:

The Prime Minister **is flying** to America tomorrow.

Премьер-министр **улетает** завтра в Америку.

3) глагол-сказуемое в **Present Simple** употребляется для выражения действий, которые произойдут в будущем согласно плану, расписанию, программе, договоренности:

The new regulations **come** into effect from the beginning of the new year.

Новые правила **вступают** в силу с начала нового года.

4) глагол **to be + to+Infinitive** употребляется для выражения действий, которые произойдут в будущем согласно официальной программе, договоренности, приказу, распоряжению:

The Queen **is to drive** down the main street up to the palace gates.

Королева **продолжает** по главной улице до ворот дворца.

5) глагол в форме будущего времени (Future Simple). Как правило, эта форма употребляется в случае прогноза на будущее, обдуманного решения, в котором говорящий уверен на 100%, или спонтанного решения.

Tomorrow it **will be** cloudy in Stavropol.

Завтра в Ставрополе будет облачно.

I will not go to Paris.

Я не поеду в Париж.

(*Doorbell*) I will go and open the door.

(Звонок в дверь). Пойду, открою дверь.

Мы образуем **Future Simple** по следующей схеме:

S + will/shall + V

где S — подлежащее,

V — смысловой глагол.

Глагол *shall* используется только после **I** и **we**, тогда как *will* можно ставить в любом случае. Вспомогательные глаголы *will* и *shall* могут иметь полную или сокращенную форму:

В последнее время глагол *shall* все реже употребляется для образования будущих времен. Поэтому можно и даже предпочтительнее использовать *will* для всех лиц. Что же касается *shall*, то он используется в современном английском в качестве **модального глагола**.

Отрицательные предложения в Future Simple образуются с помощью прибавления частички *not*. Здесь стоит обратить особое внимание на сокращенную форму: *will not = won't*, *shall not = shan't*. Для образования *вопроса* следует *shall* или *will* поставить перед подлежащим.

Повествовательное	Отрицательное	Утвердительное
I shall turn	I shall not turn	Shall I turn?
We shall turn	We shall not turn	Shall we turn?
He (she, it) will turn	He (she, it) will not turn	Will he (she, it) turn?
You will turn	You will not turn	Will you turn?
They will turn	They will not turn	Will they turn?

В разговорной речи больше используются *сокращенные формы*:

I shall=I'll, You will =you'll, she will =she'll

Will not = won't, shall not = shan't

Grammar exercises

1. Translate the following sentences into Russian and explain the use of every future form

- Hurry up! The train leaves from platform 4 in 20 minutes.
- Our group is going to meet after college every year.
- The presidential election is to be held in March.
- We are leaving for Istanbul in three days.
- I am seeing my bank manager tomorrow. I am going to ask him for a loan, but I expect he will refuse.
- Jones is to appear in court after a car he was driving killed two pedestrians.
- My driving license expires in a year.

2. Choose the correct forms of the verbs and complete the sentences

- By the end of next year I (*will have been working/ am working*) for him for 45 years.
- Don't phone Jim from 5 to 6 - he (*will have/has*) English.
- The exhibition (*will open/ opens*) at the British museum next week.
- Peter (*will be expelled/ is expelled*) if he (*admits/ will admit*) his guilt.
- The government (*will raise/ is going to raise*) taxes again.
- By the end of the week his nomination (*will have been approved/ will be approved*).
- You (*will stay/ are to stay*) here until you have apologized.
- I (*am/will be*) at home if you need anything.
- Miss Richards ... (*is going to attend/is to attend*) a lecture from 2 till 5 p.m. today.

3. Use one of the future forms

- There's no point in running now. We _____ (miss) the bus anyway.
- Yes, I'll come out this evening. I _____ (not/work).
- You can relax. The match _____ (not/start) until four o'clock.
- I _____ (go) to the market this afternoon. Do you want anything?
- Are you OK, Donna? You look like you _____ (faint).
- You realize that the boss _____ (not/like) this, don't you?
- I _____ (cook) dinner this evening - as usual.
- She _____ (look) for a new flat next year.
- Don't worry. The shops _____ (not close) until eight o'clock tonight.

4. Write a small story about your future plans and intentions using your knowledge about future actions in English.